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以低血糖为首发症状的4例胸膜孤立性纤维性肿瘤的CT表现

Solitary fibrous tumor of pleura in patients with hypoglycemia as the initial presentation: CT features of 4 cases
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中文摘要:

      目的 探讨以低血糖为首发症状的胸膜孤立性纤维性肿瘤(SFTP)的CT表现。方法 回顾性分析以低血糖为首发症状并经手术病理证实的4例SFTP患者的临床及CT资料。结果 4例CT均表

现为胸腔单发类圆形软组织肿物,边界清楚,与胸膜关系密切,肿瘤直径分别为2.0 cm、2.0 cm、3.1 cm、4.3 cm。2例肿瘤密度均匀、呈均匀增强;2例密度不均匀,呈"地图样"强化,1例见少量胸腔

积液。结论 SFTP的CT表现具有一定特征性。患者以原因不明的低血糖症状就诊时,如发现边缘光整的胸腔孤立性软组织肿物、伴有"地图样"强化,应仔细观察肿瘤与胸膜的关系,对起源于胸

膜者应考虑SFTP可能。

英文摘要:

      Objective To observe CT features of solitary fibrous tumor of pleura (SFTP) in patients with hypoglycemia as the initial presentation. Methods Clinical and CT data of 4 cases of SFTP proved by 
operation and pathology were retrospectively analyzed. Results CT images showed soft-tissue-density oval mass in thoracic cavity with clear boundary in all 4 patents were closely related to the pleura; 
the diameter was 2.0 cm, 2.0 cm, 3.1 cm, 4.3 cm, respectively. Ipsilateral pleural effusion was observed in 1 case. Among 4 cases, 2 cases with homogeneous density moderately uniform enhanced, while 2 
with heterogeneous density showed "map" of the inhomogeneity kind of enhancement after administration of contrast media. Conclusion CT features of SFTP have some characteristics. SFTP should be 
considered when a solitary tumor with clear boundary, heterogeneously geographic marked enhancement, and closely related to the pleura is found in thoracic cavity in patient with hypoglycemia of 
unknown cause.
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